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گروه اقتصــادی - وزیر اقتصاد 
گفت: امروز جهش های نرخ ارز حجم 
نقدینگی را به صورت دلاری کم نشان 
می دهد و عده ای به اشتباه فکر می کنند 

نقدینگی کم است.
عبدالناصــر همتــی در همایش 
تأمین مالی تولید از بنگاه داری به بنگاه 
ســازی اظهار کرد: بحث تولید بحثی 
مهم اســت و این همایش مبدا خوبی 
برای تحرک جدی در تولید محسوب 
می شود؛ تولید دغدغه جدی مقام معظم 
رهبری نیز اســت. وزیر امور اقتصادی 
و دارایی افزود: طی ســه دهه گذشته 
با تمام تلاش هایی که شــد اما متوسط 
رشد اقتصادی ما بیشتر از ۳ درصد نبوده 
است؛ متأســفانه نااطمینانی در فضای 

کشور اولین ضربه را به تولید میزند.
وی ادامــه داد: از بین متغیرهای 
کلان اقتصادی دغدغه همه دولتها رشد 
اقتصادی و مقابله با تورم است. با توجه 
به شــرایط پیچیده موجود کنترل تورم 
به تولید ضربه میزند و رونق تولید هم 

تورم را به همراه دارد.

همتی تصریح کرد: دغدغه اصلی 
مســئولین همیشه تأمین مالی از طریق 
بانک ها و فشار بر منابع آنها بوده است. 
باید بپذیرم ما نتوانســتیم از ابزارهای 
مختلف برای تأمین مالی استفاده کنیم.

وزیر اقتصاد اضافه کرد: شورای 
ملی تأمین مالی برای اولین بار در کشور 
تشکیل شد و با توجه به اختیاراتی که به 
آن داده شده می تواند ابزارها را توسعه 
و از آنهــا بهره برد؛ به عنوان مثال تأمین 
مالی زنجیره ای از طریق بورس کالا ابزار 
بسیار مهمی اســت. اگر ما به سرعت 
بتوانیم ابزارها را اجرایی کنیم می توانیم 

تأمین مالی غیرتورمی را داشته باشیم.
همتــی با بیان اینکــه تأمین مالی 
تورمی راحت است و بانک ها می توانند 
از بانک مرکــزی پول بگیرند و تأمین 
مالی کننــد، ادامــه داد: حجم دلاری 
نقدینگــی ۱۴۰ میلیارد دلار شــده و 

همه فکر می کنند نقدینگی نداریم در 
حالی که جهش های ارز موجب شده 
تــا نتوانیم از دور باطل خارج شــویم. 
افزایش درآمد ارزی ناشــی از فروش 
نفت نیز نداریم و این به تولید فشــار 
می آورد و آن را متوقف می کند. همتی 
ادامه داد: اگر قرار بر معطل شــدن برای 
آمدن ارز ناشــی از فروش نفت باشیم 
کار پیش نخواهد رفــت و حتماً باید 
به دنبال ابزارهــای جدید تأمین مالی 
باشــیم. وی افــزود: از بانک مرکزی 
خواهــش دارم؛ با توجــه به مدیریت 
ترازنامه بانک هــا محدودیت هایی در 
تســهیلات دهی بانک هــا داریم ولی 
این مشــکل را حل نکرده اســت؛ اگر 
مشــکل حل و نقدینگی کنترل می شد 
خوب بود ولی اتفــاق نیفتاده و عملًا 
اضافه برداشــت ها زیاد می شود. هزار 
همت از منابــع بانک مرکزی با هزینه 

بالا برداشــت شده است. همتی گفت: 
به جای اینکه اجازه دهیم بانک ها اضافه 
برداشت داشته باشند؛ جلوی آن را باید 
بگیریم و سپرده قانونی را کاهش دهیم 
تا فشار به بانک نیاید و با هزینه کمتری 
این اتفاق بیفتد. برای خروج از تنگنای 
اعتباری باید سیاســت های جدید به 
کار گیریم؛ به توافقات خوبی با رئیس 
جمهور رسیدیم تا گشایش هایی برای 
بخش های مولد داشــته باشیم. وزیر 
اقتصاد در ادامه با بیان اینکه باید به فکر 
بخش های مولد و پیشــران اقتصادی 
بود، اظهار کرد: امسال باید آخرین سال 
بنگاه داری بانک ها باشد و از سال آینده 
به شــدت پیگیر این قضیه خواهم بود. 
باید این دوران تمام شود. همتی افزود: 
کار وزیر اقتصاد شده توزیع نیروها در 
شرکت های زیر مجموعه ها و بنگاه ها، 
من از رئیس بانــک مرکزی خواهش 

می کنیــم به اتفاق بــرای این کار اقدام 
کنیم. باید بخشی از دارایی های بانک ها 
را واگــذار کرد تا منابع بــه آن تزریق 
شــود و بتوانند به درستی تأمین مالی 
جدید انجام دهند. همتی تاکید کرد: ما 
روشی داریم برای واگذاری بنگاه های 
زیر مجموعه بانک ها و به زودی آن را 
عملیاتــی خواهیم کرد. به گفته وی، به 
جای شرکت های تولیدی باید بانک ها 
به سمت شرکت هایی برای ابزار مالی 
بروند. بانک ها باید به سمت درآمدهای 
غیرمشــاع بروند و خدمات کارمزدی 
انجام دهد و شــرکت های مشاوره ای 
برای ســرمایه گذاری داشته باشند و به 
هیچ وجه دیگر متکــی به درآمدهای 
مشاع نباشند. همتی تصریح کرد: تأمین 
مالی برای دســتیابی به رشد اقتصادی 
۸ درصد وقتــی منابع خارجی نداریم 
کاری دشوار است اما باید برنامه داشته 

باشیم که با رشد غیرتورمی از تله رشد 
۳ درصدی سه دهه گذشته رها شویم.

وی افزود: تاکید رهبری نیز جهش 
تولید با مشارکت مردم است که این تنها 
از تأمین مالی شرکت های سهامی پروژه 
امکان پذیر است و این همکاری دقیق 
بین بورس، بانک مرکــزی و وزارت 
اقتصــاد را طلب می کند. همتی گفت: 
بانک هــا بایــد از مقاومــت در برابر 
بنگاه داری دست بکشند و تنها به بنگاه 
سازی و نهایتاً واگذاری بپردازند و بعد 
از ساخته شدن بنگاه دیگر بنگاه داری 

نکنند.

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
بانک مرکزی با بیان اینکه دستگاه های 
مختلفی در تامین مالــی نقش دارند، 
گفت:  هفت درصد تامین مالی با بازار 
سرمایه است، ۹۲ درصد بر عهده نظام 
بانکی و یک درصد باقی مانده ســهم 
سایرین است. »محمدرضا فرزین«در 
همایــش »تامین مالــی تولید از بنگاه 
داری به بنگاه ســازی« افزود: رشــد ۸ 
درصدی تعریف شــده است در سال 
های اخیر رشــد چهار تا پنج درصدی 
هم داشته ایم. وی گفت: مشکل اصلی 

تنگاهای مالی و رفع این مشــکلات 
اســت و اگر نتوانیم تامین مالی خوبی 
داشــته باشــیم موفق نمی شویم. وی 
بیان داشــت: نیاز به پول بیونی داریم و 
سهم ســرمایه گذاری خارجی خیلی 
کم شــده اســت؛ در چند دهه اخیر 
هرگز ســرمایه گذاری خارجی بیشتر 
از هفت درصد نبوده اســت اما امروز 
خیلی پایین تر هم آمده اســت. فرزین 
اضافه کرد: تامین مالی باید غیرتورمی 
بوده و نباید مبتنی بر منابع بانک مرکزی 
باشد . باید کاری کرد که بانک ها تامین 

مالی غیرتورمی کنند، چرا که خلق پول 
تورمی برای بانک ها آســان است و از 
دهه ۹۰ در چرخه معیوب تامین مالی 
تورمــی گیر کرده ایم. رئیس کل بانک 
مرکزی یادآور شــد: نظام بانکی هم به 
واسطه سهم ریاد در تامین مالی دچار 
انحراف شــده است. وی گفت: تامین 
مالی نادرســت تورم زا است و آسیب 

های دیگــری به ما خواهد زد. فرزین 
در خصوص ناترازی بانک ها، افزود: 
مطابق قانون برنامه، سرمایه نظام بانکی 
باید هشت درصد شود که امروز منفی 
یک درصد است. باید ۱۱۰۰ همت پول 
وارد نظام بانکی کنیم تا به هدف برنامه 

برسیم. 
۴۷۰ همــت اضافه برداشــت 

بانک ها از بانــک مرکزی داریم که با 
محاسبه بازار غیربانکی به ۷۵۰ همت 
هم خواهد شد.رئیس کل بانک مرکزی 
خاطرنشــان کرد: نظــام بانکی برای 
تامین مالی خود ناترازی دارد، بنابراین 
اصلاح بانکی در اولویت اســت. وی 
افــزود: ۷۰۰ همت از ۱۱۰۰ همت یاد 
شده برای بانک های غیردولتی است 

که عمده آن بر عهده یک بانک اســت، 
امروز ۱۴ بانک ما زیان انباشته دارند.

گروه اقتصادی - کارشناس امور 
بانکی در خصوص مزایای اتصال شبکه 
پرداخت کارتی ایران )شتاب( به شبکه 
پرداخت کارتی روسیه )میر( نکاتی را 
مطرح کرد. حجت الله فرزانی کارشناس 
امور بانکی گفت: اتصال شبکه پرداخت 
کارتی ایران )شتاب( به شبکه پرداخت 
کارتی روسیه )میر( اهمیت های زیادی 
دارد کــه می توان آنها را در چند بخش 

اصلی خلاصه کرد یکی از موارد تسهیل 
تجارت و مبادلات مالی یعنی این اتصال 
می توانــد به کاهــش محدودیت های 
مالــی و تجاری بین دو کشــور کمک 
کند و امــکان انجام تراکنش های مالی 
را تســهیل نماید همچنین با تســهیل 
پرداخت ها، حجــم تجارت بین ایران 
و روســیه می تواند افزایش یابد، که به 
نفع هر دو کشــور خواهد بود البته گام 

نخست این اتصال برای مسافران است، 
اما این هم می تواند موثر و برای بخش 
تجاری امیدبخش باشد. این کارشناس 
امور بانکی اظهار کرد: تنوع بخشی در 
روش های پرداخت از دیگر مزایای این 
اتصال به شــمار می رود با این اتصال، 
مصرف کنندگان و کســب وکار ها در 
ایران و روســیه می توانند از روش های 
پرداخت متنوع تری اســتفاده کنند که 

می تواند تجربه خرید را بهبود بخشــد 
همچنین اســتفاده از شبکه های معتبر 
مانند میر می تواند بــه افزایش اعتماد 
مصرف کنندگان کمک کند. مورد بعدی 
بحث مقابله با تحریم هاست این اتصال 
می تواند به ایران و روسیه کمک کند تا از 
وابستگی به سیستم های پرداخت غربی 
کاسته و در برابر تحریم ها مقاوم تر شوند. 
با ایجاد شبکه های پرداخت مستقل، دو 

کشــور می توانند به صورت مســتقل 
از سیســتم های مالی بین المللی عمل 
کنند. همچنیــن تقویت همکاری های 
اقتصادی از دیگــر مزایای این اتصال 
به شــمار می رود این اقدام می تواند به 
تقویت روابط اقتصادی و سیاسی بین 
ایران و روســیه کمــک کند و به ایجاد 
توافقات جدید در زمینه های مختلف 
اقتصادی منجر شود. همچنین با بهبود 

زیرساخت های پرداخت، ممکن است 
سرمایه گذاران بیشتری به هر دو کشور 
جذب شــوند. در نهایت او اظهار کرد: 
اتصال میر و شــتاب به طور کلی باعث 
تقویت گردشگری هم می شود و از همه 
مهم تر اتصال این شــبکه گام مهمی در 
فرآیند دلارزدایی است که امید می رود 
این اتصال الگــوی خوبی برای انجام 

اقدامات مشابه با سایر کشور ها باشد.

همتی وزیر اقتصاد:

عده ای به اشتباه فکر می کنند حجم نقدینگی کم است

سهم ۹۲ درصدی بانک ها از تامین مالی؛

فرزین: تامین مالی نادرست تورم زاست

 کارشناس امور بانکی مطرح کرد:

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - حجت اله 
صیدی، رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار حدود دو ماه است سکان نهاد ناظر 
بر بازار سرمایه را بر عهده گرفته است. 
در این مدت بازار با اخبار و رویدادهای 
زیادی از جمله ریســک ها و تنش های 
سیاسی تا موضوعات مرتبط با بودجه، 
تصمیمات کلان و سیاستگذاری های 
نهادهای پولی و مالی مواجه بوده است. 
خبرنگار سنا در خصوص وضعیت این 
روزهای بازار سرمایه و چشم انداز پیش 

رو با او به گفت وگو نشسته است.
 از دو هفته قبل بازار سرمایه 
به تدریج رونــد آرام تری را در 
پیش گرفت و حتــی هفته ای که 
گذشت شــاهد رونق قابل توجه 
معامــات در بــازار ســرمایه، 
رشد شــاخص ســهام و ورود 
نقدینگی بیشتر به بازار بودیم. 
در خصــوص تغییر روند بازار، 
تحلیل هــای متفاوتــی ارائــه 
می شود. رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار در این خصوص چه 

تحلیلی دارد؟
طبعاً بنده هم خوشحالم که بازار 
ســرمایه  هفته  خوبــی را تجربه کرد. 
افزایش قیمت  ســهام شــرکت های 
مختلــف و افزایش حجــم معاملات 
نشانه  خوبی از خوش بینی فعالان بازار 
بــه رویدادهای هفته ها و ماه های آینده 

است.
روشــن اســت که علت رشــد 
شــاخص، افزایــش قیمت ها و حجم 
معاملات نمی تواند مربوط به یک عامل 
یــا متغیر باشــد و عوامل مهم متنوعی 
این گونه رشــدها یــا در برخی موارد 

افت ها را رقم می زنند.
به نظرم عامل اول این اســت که 
بازار حس کرد ریســک سیستماتیک 

کاهش قابل ملاحظه ای پیدا کرده است. 
پیش بینــی تحلیل گران، آرام ترشــدن 
منطقه و فروکش کردن تنش ها اســت. 
تصمیم هــای اقتصــادی و اجتماعی 
دولت و تحرکات سیاسی آن نیز نشان 
از تدبیر و تعقل دارد که به معنای کاهش 

ریسک های محیطی است.
عامل دوم، اقدام های مهمی است 
که در بازار پول در حال رخ دادن است. 
می دانید که فصل جدیدی از هماهنگی 
و همــکاری بین بازار پول و ســرمایه 
دارد رقــم می خورد. قــدم اولی که ما 
برای کاهش نصاب سپرده های بانکی 
در صندوق ها برداشتیم، با واکنش های 
مدبرانه  برادر عزیزم دکتر فرزین مواجه 
شد و در بانک  مرکزی برنامه های خوبی 
برای مدیریت نرخ سود بانکی و کاهش 
شــکاف بین ارز نیما و بازار آزاد شروع 

شد.
عامل ســوم را می توانم به تلقی 
مثبت معامله گران از تلاش های ارکان 
بــازار در خصوص عوامل بنیادی ربط 
بدهــم. تلاش هایی که بــرای اصلاح 
تبصره هــا و بندهای اثرگــذار بر بازار 
ســرمایه در لایحه  بودجه در هفته های 
قبل شروع کرده بودیم، طی دو جلسه ای 
که همین هفته در کمیســیون اقتصادی 
مجلس داشتیم، خبرهای مثبتی را برای 
بازار به همــراه آورد. همین جا باید از 
برادرمان دکتر شــمس الدین حسینی، 
رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس 
تشــکر کنم که هم اشــراف خوب و 
دقیقی روی مســائل بورس دارند و هم 
با جدیت مــوارد را پی گیری می کنند. 
با رئیــس محترم کمیســیون برنامه و 
بودجه هم صحبت و مکاتبه ای داشتم 
که ان شــاءالله در کمیسیون تلفیق مورد 

توجه قرار خواهد گرفت.
تلاش هایی که ناشــران با توصیه  
بــورس، بــرای بهبــود عملکــرد و 
ســودآوری خود در نیمه  دوم سال به 

کار می بندنــد، نیز عامل اثرگذار بعدی 
بوده است. مکاتبه ها و گفت وگوهایی 
که با وزرای ذی ربط برای جلوگیری یا 
حداقل کاهش قطعی برق و گاز صنایع 
انجام شد، سیگنال های مناسبی را به بازار 
می دهد. همچنین به نظر می رسد بازار، 
آمادگی بورس کالا برای معامله  خودرو 
در آن و نظایر این موارد را مشاهده کرد 

و واکنش مناسبی به آن نشان داد.
اخبار خوبی هم از جلســات 
ســتاد اقتصادی دولت و حمایت 
تمام ارکان دولت از بازار سرمایه 
در این دو هفته منتشر شده است. 
خبر جدیدی از برنامه های دولت 

دارید؟

یکــی از مهم ترین مواردی که در 
هفته  گذشــته اتفاق افتاد، مذاکرات و 
تصمیمات ســتاد اقتصادی دولت  در 
رابطه با بازار بدهی و نرخ تأمین مالی بود 
که هم وزیر محترم اقتصاد در مصاحبه ها 
و توئیت هایشــان به آن اشاره کردند و 
هم سرکار خانم مهاجرانی، سخنگوی 
محتــرم دولت اطلاع رســانی خوبی 
کردند. جدیت رئیس جمهور محترم و 
معاون اول ایشان را در حمایت از بازار 
سرمایه در آن جلسه به چشم خود دیدم 
و این برای فعــالان بازار امیدوارکننده 
است. آقای دکتر همتی هم همانطور که 
می دانید با توجه به اشــرافی که دارند، 
محکم و قدرتمند پای بازار ســرمایه 

ایستاده اند.
برای آینده بازار به ویژه تا 
پایان سال جاری، چه برنامه هایی 

دارید؟
برنامه هایمان برای آینده را اعلام 
کرده ام. عرض کــرده ام که روی هفده 
مــورد مهم کار می کنیم تــا بتوانیم در 
پایان ســال جاری وضعیت به مراتب 
بهتری را در بازار سرمایه شاهد باشیم. 
یکی از فوری ترین خبرها این اســت 
که بورس و فرابورس، لیســت خوبی 
از شــرکت های آماده برای عرضه  اولیه 
دارند. از مدیران بورس ها خواستم که 
عرضه ها را اولویت بندی کنند و طی یک 
زمان بندی، عرضه  مســتمری صورت 

بگیرد. خوشــبختانه شرکت های آماده 
بــرای عرضه، هم از نظر صنعت و نوع 
کســب وکار متنوع هستند و هم از نظر 
اندازه و ترکیب سهام داری. سودآوری 
مطلوبی نیز دارند. دوستان باید بتوانند 
به طور متوسط هفته ای یک یا دو عرضه 

داشته باشند تا بازار بزرگ تر 
و ارزش واقعی شرکت ها 
روشــن شــود و ریسک 

کاهش یابد.
اما برخــی از فعالان 
بــازار در خصوص تأمین 
بــرای  لازم  نقدینگــی 
اولیه  عرضه هــای  خرید 
و  دارنــد  دغدغه هایــی 
معتقدنــد بازار بــه ثبات 
جریان نقدینگی نرســیده 

است.
نگران پــول در بازار 
نیســتم. وقتی بــرای یک 
نام نویسی اولیه در خودرو 
چند همــت پول یک روزه 
بلوکه می شــود یا مهم تر 
از آن وقتــی هفته ای چند 
مورد تماس دارم که مدیران 

صندوق ها افزایش سقف می خواهند، 
ایــن یعنی پول هســت. این که گاهی 
صف فروش بیش تــر از صف خرید 
اســت، مســئله نقدینگی نیست بلکه 
سرمایه گذار می خواهد سهام یا اوراقش 
را نقد کند و به بازار دیگر برود . ما باید 
بازار ســهام را به قدری جذاب کنیم که 
پول در درون بازار میان ســهام و اوراق 

بچرخد و من این ظرفیت را می بینم.
در سخنرانی های خود طی 
دو ماه گذشــته به لزوم افزایش 
سهم تأمین مالی بنگاه ها از بازار 
ســرمایه اشــاره کردید. در این 
خصوص عــاوه بر عرضه های 
اولیه، چه برنامه های جدیدی را 

در دست اجرا دارید؟

اخیرا، شیوه نامه  شرکت پروژه ها در 
شــورای ملی تأمین مالی که به ریاست 
وزیر اقتصاد برگزار شــد و چند وزیر، 
نماینــدگان مجلس، رؤســای بانک 
مرکزی و بورس در آن عضویت دارند، 
تصویب شد. این اتفاق ابزار مهمی برای 

توسعه  بازار خواهد بود، مخصوصاً در 
طرح های پیشران که هم بقیه  صنایع را 
بــه حرکت در مــی آورد و هم بازدهی 

مناسب و مستمری دارد.
ما هم در این زمینه دســتورالعمل 
انتشــار اوراق بدهی برای شرکت های 
کوچک و متوسط را عملیاتی کردیم که 
خودش برای رونق شرکت های متوسط 

بورس، فرصت خوبی است.
تحلیلی از وضعیت بازار در 
کوتاه مدت داشتید. افت  و خیزهای 
تحلیل های  گذشــته  ماه هــای 
متفاوتــی را در بازار ایجاد کرده 
اســت. ارزیابی بلندمدت شما از 

روند بازار چیست؟
به آینــده  بازار خیلــی امیدوارم. 

این را هم با بیش از ســه دهه تجربه در 
میــدان عمل، خــوب می دانم که افت 
و خیــز و افزایــش و کاهش قیمت ها 
جزئی از طبیعت بازار اســت. پس باید 
نوسان عادی در بازار را بپذیریم. تصور 
کنیــد بازار چند هفته یا چند ماه متوالی 
تمامــاً قرمز باشــد. خوب 
در ایــن صورت خریداری 
نخواهیم داشت. همین طور 
اگر چند هفتــه یا چند ماه، 
بازار تماماً ســبز باشد، باید 
دنبال فروشنده بگردید. این 
خوب نیســت. بازار وقتی 
بازار است که تعداد زیادی 
خریــدار و تعــداد زیادی 
فروشنده وجود داشته باشد. 
طبیعی اســت کــه در این 
حالت بخشی از بازار سبز و 
بخشی هم قرمز خواهد بود. 
سرمایه گذاری که این اصل 
را در بــازار نپذیــرد، اذیت 

می شود.
امیدوارم این سیر رونق 
و خوش بینی کــه در بازار 
شروع شــده، در هفته های 
آینده هم با به ثمر رســیدن تلاش های 
ارکان بازار، همــکاری نهادهای مالی 
و ناشــران و ســرمایه گذاران حقیقی 
و حقوقی تداوم داشــته باشــد و آخر 
هفته هــای فعالان بازار ســرمایه، توأم 
با شــادی، آرامش، رضایت از فعالیت 

هفتگی و بازده مورد انتظار باشد.
برنامه ای بــرای تغییر در 

ریزساختارهای بازار ندارید؟
من فکــر می کنم حجم معاملات 
و نقدشوندگی در بازار تدریجا افزایش 
خواهد یافت و در آن  صورت اســت 
که می توان در مورد ریزســاختارها و 
عواملی مانند دامنه  نوسان، حجم مبنا، 
قیمت پایانی و غیره تصمیم اساسی تری 

گرفت.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار:

عرضه های اولیه مهمی در راهند
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در گفت گویی با بیان اینکه حمایت جدی رئیس جمهور و معاون اول 
از بازار سرمایه امیدوارکننده است، گفت: وزیر اقتصاد محکم و قدرتمند پای بازار سرمایه ایستاده است.

عضو شورای عالی بورس:

»اتابک« دلایل مخالفتش با عرضه خودرو 
در بورس را اعلام کند

گروه اقتصادی - عضو شــورای عالی بورس گفت: باید دید اختلاف نظر 
وزارت صمت و شورای عالی بورس به چه سمتی می رود اما نگاه ما در شورای 
عالی بورس و مجلس این اســت که خودرو از بورس عرضه شود. اگر وزارت 
صمــت به مخالفت خود برای عرضه خــودرو در بورس ادامه دهد باید دلایل 

مخالفت خود را در کمیسیون اقتصادی مجلس توضیح دهد.
بلافاصله پس از اســتقرار تیم اقتصادی دولت چهاردهم، مقامات مسئول 
اقتصــادی و در راس آن وزیــر اقتصاد موافقت خود را با عرضه خودرو در بازار 
سرمایه و بورس اعلام کرد. »عبدالناصر همتی« وزیر اقتصاد در این باره گفته است 
که بحث عرضه خودرو در بورس کالا، نیازمند هماهنگی بین، وزارت صمت، 
بورس و شورای رقابت است و اگر نهائی شود ما در وزارت اقتصاد موافق این 
اقدام هســتیم. اگر وزارت صمت اعلام آمادگی کنند، از نظر وزارت اقتصاد و 
ســازمان بورس، هیچ مانعی وجود ندارد. پس از آن »حجت اله صیدی«،رییس 
سازمان بورس اعلام کرد که عرضه مجدد خودرو در بازار سرمایه و بورس در 
دســت پیگیری است و تلاش می کنیم که انشالله خودرو وارد بورس شود. وی 
همچنین درباره مخالفت شورای رقابت با عرضه خودرو در بورس گفته است 
که اگر شورای رقابت مخالف باشد وارد مذاکره می شویم تا قانع شوند. در حالی 
که به نظر می رسید تیم اقتصادی مجلس یکپارچه موافق عرضه خودرو در بورس 
اســت به یکباره وزیر صمت این تصــورات و انتظارات را بهم ریخت و اعلام 
کرد مخالف عرضه خودرو در بورس است. به گفته اتابک؛ این تصمیم )عرضه 
خودرو در بورس( مخالف اصول رقابتی است و هیچ کجای دنیا، عرضه خودرو 
در بورس اتفاق نمی افتد. »هادی محمدپور« عضو کمیســیون اقتصادی مجلس 
و عضو شــورای عالی بورس درباره آخرین تصمیمات برای عرضه خودرو در 
بورس اظهار داشت: وزارت صمت  متولی خودرو است و در این باره باید وزیر 
صمت طرح مورد نظر را ارایه دهد تا در شورای عالی بورس مورد بررسی قرار 
بگیرد.  وی ادامه داد: شورای عالی بورس و بنده به عنوان نماینده مجلس با عرضه 
خودرو در بورس صد درصد موافق هستم و هنوز وزیر صمت مخالفت خود را 
اعلام نکرده است.  عضو ناظر شورای عالی بورس درباره اظهارات اخیر اتابک 
مبنی بر اینکه هیچ جای دنیا خودرو در بورس عرضه نمی شود، تاکید کرد: هیچ 
جای دنیا هم قیمت خودرو با نرخ تورم چنین نوساناتی را تجربه نمی کند. هیچ 
جای دنیا هم خودرو کالای ســرمایه ای و اقتصادی محســوب نمی شود و یک 
کالا مصرفی برای مردم است. وی با بیان اینکه خودرو را در بورس قرار دهیم تا 
قیمت آن کنترل شود و میزان فروش آن در بورس بستگی نیاز مردم دارد، گفت: 
وزارت صمت به دلیل اینکه یکی از سهامداران شرکت خودروسازهای است و 
از آنجایی که در  یکی از کارخانه ها سهم ۵ درصدی و در کارخانه دیگر  حدود ۱۷ 
درصد سهام دارد هنوز در قیمت گذاری و نحوه توزیع خودرو  نقش ایفا می کند . 
محمد پور ادامه داد: می توان با افزایش عرضه خودرو در بورس کالا قیمت ها 
را کنترل کرد و یکی از عوامل کنترل قیمت همین مســأله است و اساسا یکی از 
عوامل افزایش قیمت ها کمبود عرضه بود و الان هم سیاســتی برای کنترل این 
مسأله نداریم. وی درباره تعیین تکلیف عرضه خودرو در بورس افزود: در این 
باره باید دید اختلاف نظر وزارت صمت و شــورای عالی بورس به چه سمتی 
می رود اما نگاه ما در شورای عالی بورس و مجلس این است که خودرو از بورس 
عرضه شود. اگر وزارت صمت به مخالفت خود برای عرضه خودرو در بورس 
ادامه دهد باید دلایل مخالفت خود را در کمیسیون اقتصادی مجلس توضیح دهد.

گروه اقتصادی  -  مبلــغ وام ازدواج  
در ســال ۱۴۰۰، ۷۰ میلیون تومان و در سال 
۱۴۰۱، ۱۲۰ میلیون تومان و در ســال ۱۴۰۲، 
۱۸۰ میلیون تومان و در نهایت در سال ۱۴۰۳ 
این رقم به ۳۰۰ میلیون تومان افزایش یافت، 
حال باید دید برای ســال آینده چه عددی به 

تصویب می رسد؟
وام ازدواج در ایــن ســال ها از رقم ۷۰ 
میلیــون تومان در ۱۴۰۰ به مبلغ ۳۰۰ میلیون 
تومان در ســال جــاری افزایش یافت. حالا 
نگاه ها به قانون بودجه است تا مشخص شود 

در سال آینده، این رقم چه تغییر می کند؟
مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اسلامی در گزارشــی به بررسی تبصره ۱۵ 

لایحه بودجه ۱۴۰۴ یعنی بخش تســهیلات 
تکلیفی پرداخته و نوشــته است: تسهیلات 
تکلیفی قرض الحسنه بانکی مشتمل بر سه 
بخش اصلی تسیهلات ازدواج، فرزندآوری 
و اشــتغال هر ســاله در قانون بودجه تعیین 
تکلیف می گردد. در این میــان، وام ازدواج 
یکی موضوعات مهمی است که توجه بخش 
قابل توجهی از جوانان را به خود جلب کرده 
اســت تا ببیند دولت برای ســال آینده، چه 
ارقامی را مدنظر دارد.همان طور که می دانیم 
مبلغ وام ازدواج در ســال ۱۴۰۰، ۷۰ میلیون 
تومان و در سال ۱۴۰۱، ۱۲۰ میلیون تومان و 
در سال ۱۴۰۲، ۱۸۰ میلیون تومان و در نهایت 
در سال ۱۴۰۳ این رقم به ۳۰۰ میلیون تومان 

افزایش یافت.  اما حالا دولت در اولیه لایحه 
بودجه خود مسئولیت را بر عهده هیئت عالی 
بانک مرکزی قرار داده اســت. به گونه ای که 
مرکز پژوهش های مجلس در اینباره با اشاره 
بــا بند ج از تبصــره ۱۵ لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
نوشته اســت: بنا بر پیشنهاد دولت، تصمیم 
گیری در مورد ارقام تسهیلات تکلیفی قرض 
الحسنه و سهم بانک ها از پرداخت آن بر عهده 
هیئت عالی بانک مرکزی قرار داده است که 

متن لایحه به صورت زیر است:

مرکز پژوهش های مجلــس در ادامه 
نوشــته است: رشد اقلام تسهیلات تکلیفی 
قرض الحسنه در ســال ۱۴۰۳ بیش از توان 
تســیهلات دهی تکلیفی شبکه بانکی بوده 
اســت و در صورت ادامه این مسیر و رشد 
تســهیلات تکلیفی ســال ۱۴۰۴ مشابه با 
وضعیت رشــد آن ها در قانون بودجه سال 
۱۴۰۳ می تواند منجر به تشــدید وضعیت 

کسری منابع لازم در شبکه بانکی گردد. 
در ادامه بیان شــده است: اگر ارقام سال 

۱۴۰۲ مبنای محاسبه قرار گیرد و بر اساس نرخ 
رشد نقدینگی و تورم، افزایش سالانه لحاظ 
شود، اعداد تســهیلات تکلیفی سال ۱۴۰۴ 
تقریباً معادل ارقام قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ 
خواهد بود. باتوجه به آنکه رشــد نقدینگی 
می توانــد نماگر بهتــری از میزان ظرفیت و 
توان پرداخت تسهیلات قرض الحسنه باشد، 
می تواند معیار مناسب تری برای رشد اقلام 

سال ۱۴۰۲ قرار گیرد.
نتایــج مرکز پژوهش های مجلس بیان 

می کنــد: مبلغ وام ازدواج در ســال آینده بر 
اســاس افزایش تــورم، ۳۱۵ میلیون تومان 
است. بنابراین بر اساس محاسبات این مرکز 

پژوهشی، دو سناریو پیشنهاد می شود. 
ســناریو ۱: ارقام مصــوب ۱۴۰۳ 

افزایش پیدا نکند
ســناریو ۲: همه اقلام مصوب سال 
۱۴۰۳ در ســال ۱۴۰۴ بــه میزان ۲۰ میلیون 

تومان افزایش یابد.
بنابراین، با فــرض افزایش ۲۰ میلیون 
تومانی برای هر قلم از تســهیلات تکلیفی 
ازدواج و فرزندآوری و همچنین ثابت ماندن 
تکلیف تســهیلات اشــتغال، در سه حالت 
)جدول زیــر( تکالیــف ۱۴۰۴ پیش بینی 

می شــود. همان طور که ملاحظه می شود در 
حالت های مختلف تکالیف بین ۴۲۹ تا ۶۴۳ 

هزار میلیارد تومان پیش بینی می شود.
به طور خلاصــه، با فرض افزایش ۲۰ 
میلیون تومانی وام ازدواج، در سه حالت منابع 
مورد نیاز پیش بینی شده است. اول، اگر ۸۰۰ 
هزار نفر متقاضی وام ازدواج باشــند، بودجه 

۲۸۲ هزار میلیارد تومانی نیاز است. 
دوم، اگــر یک میلیون نفر متقاضی وام 
ازدواج باشــند، بودجه ۳۵۲ هــزار میلیارد 
تومانی و در حالت ســوم نیز اگر یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار نفر در صف وام ازدواج باشــند، 
نیــاز به ۴۲۲ هزار میلیارد تومان منابع قرض 

الحسنه بانکی است.

دو سناریوی مرکز پژوهش های مجلس برای وام ازدواج ۱۴۰۴؛

وام ۳۰۰ میلیونی بیشتر می شود؟

یکی از مواردی که در سال های اخیر بیش از 
دیگر حوزه ها مورد بحث قرار گرفته، مسئله 
افزایش شــاغلین برخی از بخش ها مانند 
بخــش خدمات شــهری و همچنین کاهش 
قابــل ماحظه نیروی کار در بخش صنعت 
و به ویژه کشاورزی است. در شرایطی که 
دولت ســیزدهم و چهاردهــم نرخ بیکاری 
را ۷.۵ درصــد اعام کردند و سال هاســت 
بیکاری در کشور تک رقمی است، اما هنوز 
بســیاری از خانوارهای شــهری که تمایل 
بــه اشــتغال در بخش خدمــات را دارند، 
بــه دلیل اشــباع بــازار کار در این بخش، 
نســبت به معضل بیکاری شــکایت دارند.
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